
Az utolsó lélegzetvétel után
Halott vagyok. Még emlékszem a gyötrelmekre, a fájdalmakra, az utolsó szavakra. Aztán csend. Aztán sötét. Aztán a 
semmi. Először az anyag legyőzte a fizikát, a rendetlenségből rend lett. Majd a fizika legyőzte az anyagot, és az élőből 
halott lett. A rendből rendetlenség, ahogy annak lennie kell. Nem maradt nyoma a rendnek, amit életnek neveznek. Nincs 
nyoma annak, hogy itt a Földön éltem. Nem voltam és nem vagyok. 
A sötétben egyszer csak fény fakad. Mint újszülött nézem ezt az új világot. 
-Emlékszel? - kérdezi Istenem. 
-Igen, már emlékszem. Mindenre emlékszem. Lehajtott fejjel állok. 
-Te is emlékszel, Uram? – kérdezem szemlesütve. 
-Emlékszem – mondja ő is. 
-Uram, mindent elrontottam, mindent. 
-Mit rontottál el?
Mondanám, mesélném, de semmi nem jut eszembe hirtelen. 
-Nem emlékszem most, Uram. De jót meg nem tettem, erre pontosan emlékszem. 
-Valóban? – kérdezi. 
-Valóban. Csak néha segítettem, szerettem, simogattam, megértettem, ápoltam, sepertem, áldottam, féltettem, neveltem, 
szerelmeskedtem, nevettem, öleltem, énekeltem, meséltem. 
Meglepetten nézek rá. 
-Bocsánat, Uram, nem dicsekedni akartam, de ez mind eszembe jutott. És semmi más nem jut eszembe most. Egészen 
furcsa. Egy pillanattal ezelőtt még mindent másképp láttam. Mi történt velem, Uram?
-Te vagy – válaszolja az Úr, és kézenfog. 
Janszkyné Kőszeghy Ildikó

A feltámadás után egy nappal, azaz másnap reggel
Karinthy zseniális kis novellája, a Barabbás arról szól, hogy az ember másnap megbánja a tettét. Az emberek, akik 

Pilátus előtt inkább Barabbást kiáltanak, így Jézust halálba küldik, belátják, hogy rosszul döntöttek. Hányszor 
élhettük már át ezt! Hiába próbálok megfontolt lenni, elhamarkodottan döntök, hamar szólok, ítélkezem. 

Valahogy képtelen vagyok jól felmérni a helyzetet. Vagy egyszerűen csak nem jut eszembe a megfelelő szó, a 
megfelelő válasz. Utólag, másnap pedig minden olyan világos, olyan egyszerű. Másnap minden más. Sokszor 
nem is csak a bűnökről van szó, hanem ígéretekről, vállalásokról is. Elvállaltam valamit, megígértem valamit, 

amit nem kellett volna. Igen, sokszor az ember maga látja be, hogy mit kellett volna másképpen. De mi van 
húsvét másnapján? Mi van húsvét után egy héttel? Mi van az új lehetőséggel, az új élettel, az új helyzettel? Azt 

is megbánjuk? Mert az ember nem csak a bűneit szokta megbánni, hanem megdöbbentő módon a jó döntéseit 
is. Zárójelbe teszi, megkérdőjelezi, arra gondol, hogy nem biztos, hogy ez volt a legjobb döntés. Hányszor 

gondolhatták ezt a próféták, Isten emberei, hogy „kellett ez nekem?” Némelyik, mint Jeremiás, meg is fogalmazta 
ezt: én nem ezt akartam, én nem erre gondoltam, rászedtél, Uram! De a tanítványok is elbizonytalanodtak 

sokszor. Péter egyszer el is mondja (Lk 18,28), hogy mi sok mindent feladtunk érted, Urunk! Nagypéntek után 
a tanítványok csalódottak, szomorúak voltak, de talán egy kicsit meg is könnyebbültek. Elveszítették a mestert, 

a szeretett Urat, de fel is szabadultak a tanítványság terhe alól. Elég hamar arra az elhatározásra jutnak, hogy 
visszamennek halászni, a szürke, de felelősségtől, szolgálattól, önfeláldozástól mentes életbe. De ott, halászat 

közben, a régi élet romantikájában ismét megjelenik Jézus, és kezdődik elölről minden. De ez már a feltámadás 
után egy nappal van, másnap reggel, most már bölcsebb a tanítvány, most már bölcsebb az ember. Tudja, hogy 

tegnap, tegnapelőtt mit rontott el, most már érti, hogy inkább ez a teher, mint a régi élet kényelme.
Ócsai Zoltán
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1. nap Aradi András esperes  
„Az pedig az örök élet, hogy ismernek téged az egyedül igaz Istent, és akit elküldtél, a Jézus Krisztust.” (Jn 17,3)
Milyennek ismerjük az Istent? Mit Jelent a dicsőség? Magunknak akarunk dicsőséget, vagy egyedül az irgalmas, kegyelmes 
Istené a dicsőség?  Ha nem céltalanul éljük életünket, hanem tartalommal, feladattal, célokkal megtöltve, akkor Istenünk 
munkatársaivá tesz bennünket. Jézus dicsősége az értünk mindent megadó szeretetben lesz nyilvánvaló. Ha meglátjuk ezt 
a szeretetet, akkor számunkra is megragadhatóvá válik az örök élet a böjti időszakban.

2. nap Barcsik Zoltán lelkész  
„Mert azokat a beszédeket, amelyeket nekem adtál, átadtam nekik, ők pedig befogadták azokat, és valóban felismerték, 
hogy tetőled jöttem, és elhitték, hogy te küldtél el engem.” (Jn 17,8)
A tanítványok felfogták Jézus közvetítő szavait. Jézus Istenhez akar vezetni bennünket. Fájdalmas, de győzedelmes útra 
hív, feltárni hibáinkat, változtatni életünkön - ez az egyetlen út az Atyához. Komolyan vesszük-e Isten igéjét, tudunk-e 
befogadó tanítványokká válni?

3. nap Koskai Erzsébet lelkész  
„Nem azt kérem, hogy vedd ki őket a világból, hanem hogy őrizd meg őket a gonosztól.” (Jn 17,15)
Főpapunk közben jár értünk. Ne vesszen kárba az a sok tanítás, amit Jézustól kapunk, hanem mindenki maradhasson 

Visszapillantás a böjti esték áhítataira 
Téma: Jézus főpapi imádsága (Jn 17,1 – 26)

Az ÚTKÖZBEN EGYESÜLET tevékenységéről
Az egyesület 2014-ben alakult civil szervezetként. Feladatai:
 • a pályázati források felkutatása, elérése
 • közérdekű önkéntes tevékenység szervezése, 
 • közhasznú egyesületként (jogosult az 1%-os adó gyűjtésére) a következő célok elérése:
 • a Pécsi Evangélikus Egyházközség támogatása a rászorulók segítésében,
 • az aktív gyülekezeti élet fenntartásának és fejlesztésének,
 • a Kék Elefánt Evangélikus Óvoda (amelynek a gyülekezet a fenntartója) működésének támogatása. 

Miért van erre szükség?
A mai világban a normatív támogatások nem növekednek, jó esetben változatlan szinten maradnak, ezért minden közösségnek 
saját érdeke, hogy egyéb elérhető forrásokat tudjon bevonni céljai elérése érdekében. Ennek egyik lehetséges eszköze az egyesület 
(civil szervezet), amely részben pályázatokkal, részben közhasznú jogállás útján tudja ezt biztosítani. Különösen fontos ez most, 
amikor a gyülekezet immár fenntartója az óvódának.

Mit ért el eddig ezen a területen az Útközben Egyesület?
Gyülekezeti alkalmaink megvalósításába az egyesület is bekapcsolódott önkéntes munkával.
 - 2015. a templom mögötti játszótér felújítása
 - 2016. projektor beszerzése 
 - Részt vettünk a Gyülekezeti sportnap, a Retro Ifis találkozó, Gyerektáborok, Ádventi családi délután, Gyerekkarácsony  
 szervezésében. 
 - 2017-ben az egyesület segített megszervezni a Szabadegyetem, ill. a Balikó 100 programjait, és teremtette elő annak   
 anyagi fedezetét (plakátok, szórólapok, étkezések).
 - A gyülekezet közkedvelt időszakos újságja, a Felüljáró megjelenését az egyesület is támogatta a nyomdai költségek   
 jelentős részének vállalásával.
 - Az Útközben Egyesület a megalakulás óta eltelt közel négy év alatt az említett tevékenységek révén mintegy 1.5 millió  
 forinttal támogatta a Pécsi Evangélikus Egyházközség gyülekezetét.

Miért fontos az 1%-os felajánlás?
A sikeres pályázatok és a gyülekezet tagjainak áldozatos munkája mellett az egyesület közhasznú civil szervezetként jogosult a 
befizetett adó 1%-ának gyűjtésére céljai megvalósítása érdekében. Minden befizetett adóforint e szerény, de mégis nagyon fontos 
része közvetlenül szolgálja a gyülekezet működését, gyarapítását, építését, legyen szó a gyülekezeti alkalmakról, az ezeknek teret 
adó helyszínek fenntartásáról, az óvoda tevékenységének segítéséről vagy a hétköznapi működésről.
Az Útközben Egyesület számlaegyenlege 2017.12.31-én 1.261.170 Ft volt.

Honlap: https://sites.google.com/view/utkozben-egyesulet
email: utkozben.egyesulet@gmail.com
Adószám: 18596863–1–02
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A Déli Egyházkerület új püspöke, Kondor Péter 
bemutatkozik
„Hagyd az Úrra utadat, bízzál benne, mert ő munkálkodik.” (Zsolt 37,5)

1968-ban születtem Szegeden. Orosházán, majd Szarvason éltünk orvos édesapámmal, egészségügyi 
asszisztens édesanyámmal, húgommal és öcsémmel. Szüleim aktív nyugdíjasok. Családunk életében 
- a legnehezebb időkben is – nagyon fontos érték volt az Isten iránti elkötelezettség és a haza szeretete.

Egyetemi éveim alatt kötöttünk házasságot feleségemmel Klárával. Két gyermekünk van. A lányunk 
1993-ban, a fiunk 1996-ban született. Mindketten Budapesten egyetemisták, Emma gyógyszerésznek, 
Bekény biomérnöknek tanul.
 
Szekularizált világunkban a legfontosabb ránk bízott küldetésünk Krisztus örömhírének 
továbbadása. Gyülekezeteink hitben megtartó közösségek, ahová mindenkit hívunk és várunk. 
Intézményeinket és a bennünket körülvevő külső környezetet is missziói területként látom. Saját 
lelkészi és esperesi szolgálatom tapasztalata a lelkészi életpálya kiszámíthatóságának szükségessége. 
Fontosnak tartom, hogy a lelkészek valódi közösségben tudják megélni hivatásuk örömeit és terheit. 
Szükséges támogatni a szolgálókat a gyakorta magányos teherhordozásban, a fejlődésüket elősegítő 
változásokban, esperesként is ezen munkálkodtam. Bizalommal áthatott munkatársi és testvéri 
közösségben lehet a különféle élethelyzetekben hatékonyan jelen lenni. Számtalan területen mutatják 
meg értékeiket lelkészeink, valamint elkötelezett egyházi tisztségviselőink. Mindezt mozgósítani, 
felemelni, inspiráló módon felszínre hozni, püspöki kötelesség. 

Gyülekezeteink számára gyakran megvalósíthatatlannak látszó feladat épített örökségünk megóvása, 
megújítása. A tapasztalat azt mutatja, hogy ezt saját erőből nem tudják közösségeink megvalósítani, 
így elengedhetetlen a hatékony partnerség a települési és állami döntéshozókkal. Egyházunk az állam által is fontosnak ítélt társadalmi 
szerepvállalást is hitelesen képviseli, többek között a prevenció, a fiatalok,  családok között végzett szolgálat, a rászorulók, a hátrányos 
helyzetben élő emberek segítése területén, mely a gyülekezetekben és az intézményekben valósul meg. Ezeken a területeken 
is nélkülözhetetlen a párbeszéd, illetve külső források (hazai és uniós pályázati források, adományok) bevonása a tevékenységek 
fenntartása érdekében. 
  
A közösségben végzett munka, a szolgálat öröme motivációt, megújulási lehetőséget jelent számomra. Beszélgető egyházunk 
hagyományaira építve missziói és stratégiai kérdésekben közös gondolkodásra és cselekvésre kész munkatársi csoportra építek. 

Szeretem egyházamat. Tudom, hogy minden szolgálatunknak akkor van értéke, ha a ránk bízott testvérek, gyülekezetek és 
közösségek Krisztusban épülnek. Ezáltal lesz hitelessé missziónk a bennünket körülvevő világban.

Kondor Péter hozzájárulásával. 
Forrás: http://kondorpeter.hu/index.php/eletut

meg a Szentlélek által a hitben. A világban, ahol folyamatos a verseny, törtetés, irigység ott van sok teendőnk imádkozni, 
segíteni, észrevenni a szenvedőt, meglátni egymásban Krisztus arcát. Mi mire kérjük Istent imáinkban?

4. nap Némethné Tóth Ildikó ny. lelkész 
„De nem értük könyörgök csupán, hanem azokért is, akik az ő szavukra hisznek énbennem.” (Jn 17,20)
Jézus ma is imádkozó szeretettel fordul felénk. Cselekedeteink, imádságunk az élő Istennel való kapcsolatunkat tükrözi. 
Jézus azokért is imádkozik, akik távol vannak tőle. Jelenleg kétszázötvenezer evangélikus él hazánkban, fogyunk nagyon. 
A nyáj egymás között tud szaporodni. Szavaink nyomán jutnak hitre mások. Felelősek vagyunk egymásért. Jézusnak nem 
csodálók kellenek, hanem követők.

5. nap Cairns-Lengyel Henriett lelkész  
„És megismertettem velük a te nevedet, és ezután is megismertetem, hogy az a szeretet, amellyel engem szerettél, bennük 
legyen, és én is őbennük.” (Jn 17,26) 
Isten a saját képére és hasonlatosságára teremtett bennünket, élő valósággá téve bennünk azt a szeretetet, amellyel ő 
szeret minket. Mi azonban nem tudunk nem vétkezni, rossz döntéseink, bűneink nem engedik Jézust az életünkbe. 
Megpróbáljuk jó cselekedetekkel visszadolgozni magunkat saját erőnkből, de mindig kudarcot vallunk. Jézus átvállalta 
bűneink következményét. Csak ő képes visszavezetni bennünket Istenhez. Ekkor kézzel fogható valóság lesz a szeretet 
közöttünk.
                                                                                                                          

Márfiné Angyal Edit
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Felügyelő – dr. Fülöp József 
 

2007. óta élünk Pécsett. Református gyökerű 
vagyok, feleségem, Nur jóvoltából kezdtünk az 
evangélikus gyülekezetbe járni. Őt sokan ismerik, a 
gyülekezet kórusában is énekel. Négy gyermekünk 
van, Sára (18), Sámuel (16), Nóra (14) és Magdaléna 
(9). Szakmám szerint fizikus vagyok, az egyetemen 

dolgozom, lézereket alkalmazó kutatás-fejlesztéssel foglalkozom.

Gondnok – Boóz Sándor 
 
56 éves vagyok, elvált, a három lányommal élek 
Pécsett. 
Saját vállalkozásomban dolgozom, szakterület: 
logisztika, szállítmányozás, asztalosipar.

Másodfelügyelő – Müllerné dr. Victor Andrea 
 

Gyermek-fogorvosként dolgozom. Férjem 
ifj. Müller György építőmérnök, akivel 1990-
ben házasodtunk össze, azóta vagyok a Pécsi 
Evangélikus Gyülekezet tagja. Három gyermekünk 
van: György 25 éves, Dániel 23 éves és Anna 17 
éves. 
2007-ben egy nyári gyermektáborunkban vettem 
részt segítőként, megérintett a közösségi munka 

varázsa, és azóta is a gyerekmunkás csapat tagja vagyok. A 
nyári táborok, családos alkalmak és a vasárnapi gyerekórák 
szervezésében, megtartásában segítek. Ez a munka számomra 
nem annyira a fáradozásról szól, inkább átélhetem benne a 
visszakapott szeretet feltöltő erejét. 
2014-es megalakulása óta tagja vagyok a gyülekezetünkért 
munkálkodó Útközben Egyesületnek. 8 éve látom el a jegyzői 
tisztséget. Öröm volt számomra, hogy egy lelkes, tettre kész, 
együtt gondolkodni és dolgozni tudó közösség tagja lehettem. 
Megtisztelő, hogy most a másodfelügyelői tisztségre kaptam 
jelölést, és ha bizalmat szavaz nekem a Közgyűlés, igyekszem 
megfelelni az új kihívásnak.

Jegyző – Bánki András 
 
Pécs Város Önkormányzatánál dolgozom közgazdászként. 15 éve 
szolgálok presbiterként, az elmúlt 7,5 évben másodjegyzőként is. 
Születésem óta a második otthonom ez a gyülekezet. Nagyon 
sokat köszönhetek neki, ezért kötelességemnek 
érzem, hogy minél többet tegyek is érte. 
Nagyjából 20 éve igyekszem főként az egyházi 
zenében szolgálatot vállalni. 15 éve alapítottam 
gyülekezetünk Gospel kórusát, mely a kezdetek óta 
nagy intenzitással szolgál közel és távol, és viszi a 
gyülekezet jó hírét szerte az országban. Korábban 
Passiójátékok írásával, előadásával, újabban más 
rendezvények szervezésével igyekszem azon lenni, hogy az igei 
alkalmak és az egyéb összejövetelek Isten segítségével építsék a 
gyülekezet közösségét. Szűk és tágabb családom is aktív tagja 
ennek a közösségnek. A jövőben szeretnék azon dolgozni, hogy 
a három lelkészes felállást a gyülekezet hosszú távon fenn tudja 
tartani.

Másodjegyző – dr. Péterfia Csaba
  

44 éves vagyok, gyermekorvos, a 
Gyermekklinika Légúti osztályán dolgozom. 
Feleségem dr. Blatniczky Sára, gyermekeink 
Matyi, Noémi és Zelma. 
Evangélikus gyökereim a pécsi 

gyülekezethez kötnek, nagycsaládunk generációk óta aktív 
részese közösségünknek. Keresztelő, konfirmáció, esküvő, 
szüleim temetése, gyermekeim keresztsége mind erős szálakkal 
kapcsolnak a pécsi gyülekezethez, de otthonommá azok a 
barátságok, közösségi események, együtt megtapasztalt lelki 
élmények teszik, amiket csak Isten élő jelenlétében lehet megélni. 
Nekem ez a jelenlét elsősorban a „Dischkát” jelenti, minden 
örömével, küzdelmével, munkájával, elfogadásával együtt. 
Ezért van az, hogy a Zsolnaynál a körforgalomból néha akkor 
is jobbra fordulok, ha nem arra kell mennem. 18 éve vagyok a 
presbitérium tagja, szeretném a tapasztalatomat, a szolgálatomat 
a továbbiakban is felajánlani a gyülekezetnek.

Számvevőszéki elnök – Lengyelné Juhász Magdolna 
 
Lengyelné Juhász Magdolna vagyok. „Beleszületettem” a Pécsi 
Gyülekezetbe. 44 évig Pécsett éltem, majd 1997-
ben Budapestre költöztem, ahol az Evangélikus 
Hittudományi Egyetem gazdasági vezetőjeként 
dolgoztam nyugdíjazásomig /2013/. 2014-ben 
hazajöttem Pécsre. és bekapcsolódtam a közösségi 
életbe. Igyekszem tevékenyen támogatni a 
gyülekezeti munkát.

Pénztáros – Horváth Istvánné 
 

Kedves Testvérek! 
Bizonyára sokan ismertek, immáron nyolc éve 
végzem Gyülekezetünk pénztárosi munkáját. 
Ha bizalmat szavaztok nekem, amíg a jó Isten 
engedi, munkámmal tovább szolgálom az Urat és 
Gyülekezetünket. Erős vár a mi Istenünk! 

Presbiterek
Árvay Orsolya 
 
Árvay Orsolya vagyok. Édesanyám Krähling 
Zsófia. Édesapám dr. Árvay Gyula. 1972-ben 
születtem Virágvasárnap Bonyhádon, ahol a 
Nagypapám és a Nagybátyám Tolna-Baranya 
esperese volt. 
A Pécsi Tudományegyetem Műszaki Karának 
Dékáni Hivatalában dolgozom. Jelenleg külföldi 
hallgatókkal foglalkozom. Az Egészségtudományi Karon 
diplomáztam egészségtantanárként. 
Két fiam van. A fiatalabb a Szent Mór Gimnáziumban idén 
érettségizik. Az idősebb a TTK hallgatója. Mindketten 
konfirmáltak. A Pécsi Gyülekezetbe jártam hittanra 
gyerekkoromban, majd 1985-ben konfirmáltam Balikó Zoltán 
bácsi csoportjában, melyet az IFI követett. Aztán a Gyenesdiási 
hittantáborok nyaranta és MEVISZ Bárka csoport. Most érett 
meg bennem, hogy tenni szeretnék a gyülekezetért, ahova 
mindig is húzott a szívem.

Bakonyi Zsolt 
 
55 éve Pécsett születtem, itt a Dischka Győző 
utcában kereszteltek, majd már felnőttként 
konfirmáltam. 30 éve házasságban élek, két 
gyermekem van, egy 25 éves fiú és egy 18 éves 
lány. Feleségemmel közös vállalkozásunkat több 
mint 30 éve vezetjük. 
Pár éve lehetőségem volt, hogy tagja lehessek 

a presbiteri körnek, amelynek szeretnék ismétrészese lenni S 
ezáltal a Pécsi Evangélikus Gyülekezetet képviselni.

Az újonnan megválasztott presbitérium
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Bánki László 
 

Szüleimnek köszönhetően már 
születésem óta, 44 éve a pécsi evangélikus 
gyülekezethez tartozom. 1997-ben végeztem 
építőmérnökként a Budapesti Műszaki 
Egyetemen, azóta az országos közúthálózat 
üzemeltetésével foglalkozom. Feleségemmel, 

Krisztivel húsz éve kötöttünk házasságot. Az Úristen három 
gyermekkel ajándékozott meg bennünket, Réka tizennyolc, 
Lackó tizenöt, Dalma pedig nyolc éves. Családunkkal igyekszünk 
a gyülekezet mindennapjaiban aktívan részt venni. 
2006 – azaz két tejes ciklus – óta vagyok presbiter. Megválasztásom 
esetén továbbra is legjobb tudásom szerint a gyülekezet 
erősödését, építését szeretném szolgálni.

Janszkyné Kőszeghy Ildikó 
 
1969-ben születtem Balassagyarmaton. Sok 
"viszontagság" után 2005-ben költöztünk a Pécs 
közelében lévő Szalántára. 2013-ban kezdtem 
el a Pécsi Evangélikus Gyülekezetbe járni. 
Eleinte csak istentiszteletekre, majd egyre több 
alkalomra jöttem el. Már otthon érzem magam 
a gyülekezetben, és szeretném munkámmal presbiterként is 
támogatni a gyülekezet életét. 
A  siklósi Táncsics Mihály Gimnáziumban tnítok matematikát és 
fizikát. 1992-ben mentem férjhez dr. Janszky Józsefhez, aki ma a 
Pécsi Neurológia Klinika vezetője. Két fiunk van József, 23 éves, 
és Imre Pál, aki 17 éves. Mindketten tanulnak még.

dr. Kiss Gergely 
 
1971-ben születtem Budapesten, 1990 óta Pécsett élek, 1997 
óta dolgozom a Pécsi Tudományegyetemen, ahol középkori 

történelmet tanítok. Feleségem Miklán Mónika, 
Balikó
Zoltán, a gyülekezet korábbi lelkészének unokája. 
Két gyermekünk van, Gabriella és Fanni. Az 
előző ciklusban, 2012-ben lettem presbiter, 2014 
óta dolgozom az Útközben Egyesületben.

Légrádi Tamás 
 
Légrádi Tamás vagyok, többedik generációs 
pécsi evangélikus. Feleségemmel és négy 
gyermekünkkel tartozunk a gyülekezet 
közösségébe. 2010 óta veszek részt a presbitérium 
munkájában. Részt vállalok a vasárnapi pénztári 
ügyelet feladataiban, valamint a gyülekezet 
különböző énekkari szolgálataiban.

Vönöczky András 
 
Vönöczky András, okleveles gépészmérnök, 
főiskolai adjunktus, jelenleg is tanítok a PTE- 
Műszaki és Informatikai Karán, emellett mint 
gépészeti műszaki szakértő végzek mérnöki 
munkát. 
Gyülekezetünkhöz 1952-ben kerültem, 1959-ben 

konfirmáltam. Három gyermekem, négy unokám van, sajnos ők 
távol vannak Pécstől. Mindennapjaimhoz hozzátartozik az aktív 
sportolás, vitorlázás, evezés, sízés, a természet szeretete. 
Presbiterként esősorban műszaki feladatok megoldásában, 
szervezésében, tanácsadás-ban tudnék a gyülekezet javára 
tevékenykedni.

Póttag - Siptárné Balázs Hajnalka 
 
Siptárné Balázs Hajnalka vagyok, a komlói zeneiskolában 

dolgozom igazgatóhelyettesként. Két felnőtt 
lányom és négy pici unokám van. 
A templomban orgonálok már több évtizede, 
s ha szükség van rá, kísérem a kórust. Szívesen 
beszélgetek olyan emberekkel, akiknek szükségük 
van meghallgatásra, figyelemre.

Számvevőszéki tagok
Kurucz Attila 
 

Kurucz Attila közgazdász vagyok. A 
kiskőrösi evangélikus gyülekezetből a PTE 
elvégzése után 1991-ben kerültem végleg 
Pécsre. Könyvelőirodánk 1993-tól működik, 
jelenleg mások mellett a Baldauf Gusztáv 
Szeretetotthonnak, és a Kék Elefánt Evangélikus 
Óvodának is könyvelünk.

Varga Tiborné 
 
Varga Tiborné sz. Szombath Gabriella 
Felsőszeliben a Felvidéken születtem 1946-ban, 
evangélikus családba. Kitelpítés során kerültünk 
Máriakéméndre majd Mágocsra ott konfirmáltam 
1958-ban. Családunk mindíg tevékenyen részt 
vett a gyülekezetek életében, természetes volt 
számomra, hogy a Pécsi Gyülekezetben is segítek, 
ha tudok. 
Számviteli és pénzügyi vonalon dolgoztam, sajnos a számítógépes 
világ már nem az én világom. 

Egyházmegyei közgyűlési küldöttek
Kránicz József 
 
1945-ben születtem Sárszentlőrincen. Ott konfirmáltam. 
Budapesten végeztem a Kereskedelmi Főiskolát. 1968-ban 
házasodtam, egy  lányunk, egy  fiúnk és 3 fiú unokánk van. Jelenleg 
is a pécsi Luther Rózsa Alapítványt titkáraként ténykedem. 
Hosszú éveken keresztül voltam az országos számvevőszék 
tagja, illetve a Tolna-Baranya Egyházmegye számvevőszékének 
elnöke. Egyházi szolgálatomat 2015-ben a Déli Egyházkerület 

hűségéremmel ismerte el. 
Az utóbbi időben az egészségi állapotomban 
bekövetkezett változás miatt több tisztségemről 
voltam kénytelen lemondani. Az egyházmegyei 
küldött jelölést azért mertem elfogadni, mert 
nem jár akkora lekötöttséggel, mint a korábbi 
feladataim, valamint a sok év alatt megismertem 

az egyházmegye tevékenységét. Bízom abban, hogy a pécsi 
gyülekezet munkáját így tudnám legjobban segíteni.

Müller Mónika 
 
Müller Mónika vagyok, 49 éves. A gyülekezetben gyakorlatilag 
középiskolás koromtól kezdve különböző munkaágakban 
tevékeny-kedtem aktívan, korábban elsősorban – óvónői és ta-
nári hivatásomból eredően – a gyermekmunká-ban. Az elmúlt 
18 évben presbiteri feladataimból adódóan 
szerteágazóak és sokrétűek a vállalásaim. Presbiter 
2000-ben lettem, 2003-ban felügyelő, az előző két 
ciklusban pedig másodfelügyelőként szolgáltam. 
2006. és 2012. között gyülekezetünk egyik 
egyházmegyei közgyűlési küldöttje is voltam.

Póttag - Éreth Attila

Bonyhádi evangélikus családból származom. Egyházmegyei 
küldöttnek való jelölésemre családunk valláshoz kötődő 
szolgálatainak folytatása miatt megtiszteltetésként tekintek.



Egyházfenntartói járulék

A presbitérium 7/2016 (03.10.) sz. határozata értelmében a 
választói névjegyzékre való felkerüléshez az
egyházfenntartói járulék minimális összege
- keresettel rendelkezőknek évi 16.000 Ft, - nyugdíjasoknak, 
egyetemistáknak, keresettel nem rendelkezőknek évi 8.000 
Ft. Mivel ez a minimum összeg nem fedezi a gyülekezet 
működési költségeit, ezért
- keresettel rendelkezőket havi 2.000 Ft, - nyugdíjasokat, 
egyetemistákat, keresettel nem rendelkezőket havi 1.000Ft 
ajánlott hozzájárulás
befizetésére kérjük.

Ismét kapható a Balikó Zoltán születésének 100. 
évfordulójára megjelent Félelem nélküli élet című 
könyv, amelyben Zoltán bácsira emlékező kedves 
történeteket olvashatunk, 
családja, lelkészek, 
gyülekezetünk tagjainak 
tollából.    Ára: 1500 Ft
Ezenkívül bibliákból, 
énekeskönyvekből, 
lelki olvasmányokból is 
választhatnak az érdeklődök 
az istentiszteletek után a 
lelkészi hivatalban.

Mit is mondott a lelkész vasárnap pontosan? Pedig 
annyira tetszett, de nem emlékszem teljesen. Milyen jó 
lenne újra hallgatni! 

Beteg vagyok, nem tudok templomba menni, pedig milyen jó 
lenne hallani azt, amit a mai igéről mondanak! 

A barátaim kérdeznek tőlem a hitemről, de néha 
nem tudok válaszolni. 

Lehet, hogy néha eszedbe jutnak ilyen gondolatok… 
Januártól van lehetőséged az igehirdetések meghallgatására, 
letöltésére a honlapunkon: 

http://pecs.lutheran.hu/index.php/galeria/
hanganyagok1/istentisztelet

Köszönjük a technikai segítséget Baumgartnek Ferencnek, 
Sántha Tamásnak, Varga Ágnesnek, Janszkyné Kőszeghy 
Ildikónak, Victor Andreának. 

Ismét megszervezzük a 
Kísért Imádság Hetét 
2018. június 17-23. 

„Amikor ketten egyfelé 
figyelünk.“

További információ:  Sebők Ágnes  
(agnes.sebok.pecs@gmail.com) 

          Köszönetet szeretnénk mondani mindazoknak akik a Luther 
   Rózsa Alapítvány céljait 2017. évben adományaikkal  
          támogatták.
    Az Alapítvány Kuratóriuma az adományokat a  Gyülekezet 
életének támogatására fordította. 
A gyülekezet rászoruló családjainak ünnepét tettük könnyebbé 
utalványok ajándékozásával. A gyermekkarácsonyt, 
gyermektábort, gyülekezeti rendezvényeket, a gyülekezet 
kórusát anyagi támogatással segítettük és támogatjuk továbbra 
is. Evangélikus óvodánk gyermekei részére lelki életüket segítő 
vallási könyveket vásároltunk.

Alapítványi célokra a továbbiakban is köszönettel várjuk 
befizetéseiket, az 1%-os felajánlásokat is hálásan fogadjuk a 
következő bankszámlán:     
K&H Bank  10200012-24074393-00000000 
Adószám:19033307-1-02

Orgonánkról:
A Luther Rózsa Alapítvány a gyülekezet megbízásából 2006. óta 
gyűjti az orgona felújítás céljára befizetett adományokat. 2010-
ben kisebb javítás történt, azóta szükségessé vált a nagyobb 
felújítás elvégzése. Orgonánk felújítására Presbitériumi határozat 
született 2017. október 24-én, ettől a naptól kezdve áldozatos 
adakozás indult el gyülekezetünkben a megvalósítás érdekében. 
Hangversenyek megszervezésével is gyarapodott az összeg, az 
idei ökumenikus imahét persely pénzei is orgonánk felújítási 
célját szolgálják. Orgonabizottság alakult a feladatok elvégzésére: 
Ócsai Zoltán, Heinemann Rausch Márta és Vönöczky András 
személyében.
Orgonabizottságunk kérvényezte és megkapta az Örökségvédelmi 
Hivatal Hatósági engedélyét 2018. február 9. napjától a felújítás 
megkezdésére. Közben árajánlatot kértünk a munkálatok 
elvégzésére, az Aeris Orgona Kft ajánlatát fogadtuk el bruttó 9,5 
millió Forint összegben. 2018. januárban az Emberi Erőforrás 
Minisztériumához kérelemmel folyamodtunk támogatási összeg 
elnyeréséhez. Értesüléseink szerint Hoppál Péter államtitkár 
úr engedélyezte a támogatást, várjuk a Minisztériumból a 
szerződéskötések megérkezését.
További pályázati pénzek elnyeréséhez adunk be kérelmet, 
a hangversenyek szervezését is folytatni szeretnénk, hogy 
jelenlegi, bankszámlánkon lévő összeg: 5,4 millió Forint tovább 
gyarapodjon.

Hálás szívvel mondunk köszönetet az eddigiekért és számítunk 
segítségükre a továbbiakban is.
Támogatásukat a következő orgonaszámlára várjuk:    
K&H Bank  10402427-00007236-00000008 
   
Heinemann Rausch Márta
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Pécs: 9.00 és 18.00
A 9 órás istentisztelettel párhuzamosan gyermek bibliaóra, 
munkatársak vezetésével a tanteremben. 
Hónap 1. vasárnapján 10.30 órakor – családi istentisztelet. 
Aznap a 9 órás istentisztelet idején nincs gyermekfoglalkozás.
Úrvacsoraosztás rendje a pécsi gyülekezetben:
- Hónap első vasárnapján integrált úrvacsora (az istentisztelet 
keretében)
- Hónap többi vasárnapján a 9 órai istentiszteletet követően
- Hónap 2. vasárnapján az esti istentisztelet keretében is
Komló: 11.00
Pogány: 9.00
Baldauf Otthon: 10.00
Vasas: hónap 2. és 4. vasárnap 11.00
Kozármisleny: hónap utolsó vasárnap 14.30
Szigetvár: hónap 3. vasárnap 11.30

Lelkészek elérhetősége:
Ócsai Zoltán 20/824-62-50    
ocsaizo@gmail.com
Hajduch-Szmola Patrik  20/620-28-20    
hajduchpatrik@gmail.com
Kovács Barbara 20/218-65-04
kovacs.barbara.luca@gmail.com

Iroda: 
Németh Réka  20/824-52-74 
Hivatali órák  Minden hétköznap 14.00-17.00

Gyülekezetünk számlaszáma:
Szigetvári Takarékszövetkezet
50800111-11188568-00000000
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Kirándulás Kaposvárra

A szerdai bibliaióra résztvevőivel kirándulást 
szervezünk Kaposvárra. 
Ennek időpontja: május 12. szombat. 

A kiránduláson meglátogatjuk a kaposvári evangélikus 
gyülekezetet, megnézzük templomukat, és a 
városnézés mellett tervezzük még a méltán elismert 
Rippl-Rónai múzeum felkeresését is. 

Szeretettel hívunk és várunk minden érdeklődőt! Az 
utazás részleteit a későbbiekben hirdetjük. 

Vasárnapi istentiszteletek



A Pécsi Evangélikus Egyházközség időszaki lapja
7621 Pécs, Dischka Győző u. 4-6. 72/516-331; 20/824-52-74 pecs@lutheran.hu

Pünkösdi jubileum

Előző lapszámunkban már írtunk arról, hogy a gyülekezetünk 
idén 150 éves. A szószékről hetek óta hirdetjük is, hogy a testvérek 

lehetőleg ne csináljanak programot a családnak pünkösdre, pontosabban fogalmazva 
csináljanak programot, velünk, nálunk. Nem gyakran ismétlődő esemény ugyanis a 150. születésnap, 
a legközelebbi hasonló ünnep 2068-ban lesz, akkor kétszáz évesek leszünk. Már most előre szeretnénk szólni, 
hogy lehetőleg ne tervezzenek 2068 pünkösdjére se programot. Talán idejében szóltunk. 
 Ahogy közeledik a pünkösd, egyre inkább kezd kirajzolódni a közös hétvégénk pontos menetrendje. Talán megbocsátják 
a testvérek, ha még nem percre pontosan lebontott programot közlünk - melyet hamarosan nagyobb plakáton tudnak majd olvasni. 
Most csupán nagyvonalakban írunk arról, hogy mi várható. Háromnapos ünnepre készülünk, igazi gyülekezeti hétvégére, melyben 
minden korosztály megtalálhatja majd a kedvére való programokat. 
 Szombaton (május 19-én) szeretnénk megszólítani a családokat, gyerekeket, fiatalokat, akiknek egy komolyabb 
akadályversenyt, sportmérkőzéseket rendezünk. Már most el lehet kezdeni melegíteni, vagy a konditeremben készülni, mert 
nem lesz egyszerű az akadálypálya. Helyhiány miatt nem is a templomkertben, hanem külső helyszínen leszünk együtt, ahová a 
gyülekezetünk ifjúságán kívül meghívtuk az egyházmegye fiataljait is. Jót mozgunk, jókat eszünk, majd hazajövünk.
 Vasárnap igazi ünneplés lesz, hiszen az idei konfirmációt pünkösd ünnepén tartjuk, ekkor szenteljük fel a felújított 
keresztelőkutat. Késő délután folytatódik a gyülekezeti ünnep, ahol számos programmal várjuk a családokat, fiatalokat, 
idősebbeket! Az egészen kicsiknek az óvodánk dolgozói biztosítanak elfoglaltságot, emellett műsorral is készülnek. Ugyancsak 
nekik játszik vasárnap délután az EccPecc zenekar. A nagyobbakra is gondolunk, ők este a Pécsi Gospelt hallhatják. Az idősebb 
testvérek pedig a fényképek segítségével idézhetik majd vissza a régebbi konfirmációkat, eseményeket. Vendégeink is lesznek, 
külföldi testvérgyülekezeteink már jelezték, hogy minden valószínűség szerint részt fognak venni a hétvégén. A velük való 
találkozásra is készülhetünk! Lokodi Ákos biztosítja a vacsoránkat vasárnap este.
 Hétfőn, pünkösd 2. napján folytatódik az ünneplés, ha az időjárás engedi, az istentiszteletet a szabad ég alatt szeretnénk 
tartani. Hétfőn pódiumbeszélgetést is tervezünk, illetve gyülekezetünk kórusának a koncertjét is ezen a napon hallgathatjuk majd 
meg. Hétfőn szeretnénk vendégül látni egy ebédre a gyülekezet jelen lévő tagjait, ezzel zárjuk a jubileumi hétvégénket.

...és kezdjük lassan szervezni a 2068-as Pécs200 című hétvégét.

Hajduch-Szmola Patrik

Pécs150!


